
 

 Dne 8. 6. 2021 se nám podařilo získat titul Světová škola, na němž má zásluhu několik žáků Školního 

parlamentu a Ekorady pod vedením ředitelky školy Lenka Budínské, paní učitelky Ivany Celnarové a pana učitele 

Tomáše Grassingera. Certifikát jsme obdrželi na online konferenci Světová škola, kterou moderovala Lejla 

Abbasová, patronka této soutěže… 

Zajímají nás globální témata? Baví nás interaktivní metody výuky a školní projekty? Chceme změnit 

naše okolí k lepšímu a připravit se na život v současném propojeném světě? Odpověděli jsme si ANO a zapojili 

se do projektu Světová škola! Prestižním oceněním se v současné době pyšní pouze 100 českých škol, a my jsme 

od 8.6. jednou z nich!!! 

Vzbudit zájem žáků o lokální problémy s globálním přesahem je hlavní cíl Světové školy. „Projektové 

vyučování je aktivnější metoda, než aby žáci s učiteli o globálních tématech jenom mluvili, ale aby pro to také 

něco udělali, aby byla viditelná změna toho, co se jim třeba v jejich okolí nelíbí,“ říká koordinátorka projektu 

Kateřina Sobotková a dodává: „Školy se globálním tématům nejprve věnují ve výuce. To je fáze: uč se. Potom 

se ve druhé fázi, která je zaměřená na zjišťování, začnou zabývat, jak vybraný globální problém souvisí s jejich 

lokalitou. Pak se rozhodují, jak budou jednat: uspořádají zajímavou, přitažlivou akci, o kterou by měla zájem 

veřejnost a která přispěje ke zvyšování povědomí o problému a nastartuje tak změnu.“ 

A co nám projekt Světová škola přináší? 

 Dáváme najevo, že naše škola vede žáky i učitele k porozumění světu, ve kterém žijeme, a k 

odpovědnosti za jeho aktivní vytváření. 

 Společně s žáky se učíme zapojovat do veřejného dění ve své komunitě a přispívat k řešení vybraných 

místních problémů s globálním přesahem. 

 Získáváme systematickou metodickou podporu v zavádění průřezových témat do výuky a 

každodenního života školy. 

 Máme možnost zdarma se účastnit akreditovaných seminářů a získat metodické materiály pro práci s 

globálními tématy ve výuce. 

 Obdrželi jsme prestižní ocenění, kterému byla udělena Záštita Ministerstva školství, mládeže a 

tělovýchovy a Záštita Ministerstva zahraničních věcí ČR. 

  



A JAK TO CELÉ ZAČALO? 

Před rokem a půl náš záměr mířil na jeden z cílů udržitelného rozvoje – na odpovědnou výrobu a 

spotřebu. Rozhodli jsme se věnovat problému plýtvání jídlem, protože ne každý člověk si plýtvání 

potravinami uvědomuje. 

Vytvořili jsme dotazník, jehož cílem bylo vysledovat nejoblíbenější a nejméně oblíbená jídla ve školní 

jídelně. Zjistili jsme, že luštěniny nejsou oblíbené a zaměřili se na ně. Na besedu do školního parlamentu jsme 

pozvali vedoucí školní jídelny paní Hanu Moravčíkvou, která nás příjemně překvapila upečenými super 

sušenkami, o kterých nám až po snědení prozradila, že jsou z fazolí…Tím odstartovala myšlenka na recepty 

dobrých jídel z neoblíbených surovin celý náš projekt… 

Původní záměr umístit tzv. boxy na sběr receptů na veřejná místa v Chrasti přerušila pandemie. Proto jsme 

zveřejnili výzvu pro sběr receptů na webu školy a na webu města.  

Recepty se nám pomalu scházely i s komentáři a my se rozhodli, že nezůstanou založeny v deskách.  Ke 

Slavnostem jablek a medu na podzim roku 2021 bychom rádi sestavili z došlých receptů „minikuchařku“, a tak 

přesvědčili alespoň část návštěvníků, aby si vyzkoušeli některých z uvedených receptů. Třeba se nám tím podaří 

dokázat, že i z neoblíbených luštěnin je možné zhotovit chutné jídlo. 

Děkujeme všem, kteří zaslali recepty a fotografie. Poděkování patří Vojtovi Floriánovi, který představil 

spolu s ředitelkou školy Lenkou Budínskou na jednom ze stánků na Slavnostech medu a jablek 2020 začínající 

školní projekt – návštěvníci akce si odnášeli jednotlivé recepty na chutná jídla z luštěnin. 

Velké poděkování patří žákům, kteří se podíleli na natáčení závěrečného videa k projektu – Vanesse 

Kmoškové, Anně Malínské, Nikole Kunzmannové, Karolíně Borecké, Báře Medunové, Markétě Novákové, 

Jakubovi Čížkovi, Dominiku Fiedlerovi a Ondrovi Boháčovi za skvělé herecké výkony. 

Děkujeme Tomáši Tichému, který z našich amatérských filmových spotů sestavil vtipnou a kvalitní 

videoreportáž. 

Paní učitelka Mgr. Ivana Celnarová vedla celý projektu – za trpělivost a důslednost při jeho dokončení 

v této nelehké době jí patří obdiv a dík! Poděkování patří také panu učiteli Bc. Tomáši Grassingerovi za scénář a 

pomoc při natáčení videa. 

 

 

 


